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دکتر علیرضا   بیگلری، رئیس سابق انستیتو پاستور
 در یک گفت وگوی  اختصاصی با موج بیداری:

مردم مهربان زنجان الگوی دیگران  هستند
 من به همت والای  شان افتخار می کنم

دارالفنون )2(

انستیتو پاستور  در یک پروژه ی بین المللی ساخت واکسن 
کوید 19 را باکوبایی ها پیش برد. نتیجه ی این همکاری 
علمی یک نوآوری بزرگ بود   و هیچ یک از واکسن های 
کووید دنیا طراحی منحصر به فرد این واکسن را   نداشتند  

دارالفنون )2(

سرچشمه )3(

اعلانات )4(

رسانه 
صدای  بی صدایان  باشد

آب قزل اوزن  ربطی  به  اردبیل  ندارد

بی صدا  مثل
 کودک »زرین رود«

استاندار زنجان:

جمعیت منادیان اتحاد و همدلی استان زنجان در 
نشستی صمیمی با نماینده ی  ابهر و خرمدره

 بر منافع استان تاکید کردند



شنبه 15 دی 1403 نمره 2451

اشاره: او چنان بدیهی است که هر توصـیفی را غیـر 
ضـروری و هر توضـیحی را از وضـوح می اندازد. 
چهره ای که کارنامه اش را از مراکز معتبر علمی دنیا  
دریافت کرده است، مراکزی که خود منشوری هستند 
تا طیف تخصص را از توده ی توهم بزدایند و هیچ 
تعارفی با علوم و اصحاب آن ندارند. مراکزی که با 
هزار و یک چشم به آنالیز پدیده ها می پردازند و آنالیز 
و تجزیه و تحلیل، از زمان دکارت تا به امروز، معرف 
روش علمی و تفکر مدرن بوده است. از ریاضیات 
و فیزیک تا فکر و فلسفه و... بی جهت نیست کانت 
توانایی»تحلیل« را مهم ترین وجه مشخصه ی قوه ی فهم 

می شمارد. 
دکتر علیرضا بیگلری، متنی بزرگ است و نباید با ذهنی 
ر او فروکاسـت. او  ّـ کوچک و خوانشی قشری از ف
سطری از سرود سلامتی ماست که پیامی جز سعادت 
و سرزندگی ندارد. بیگلری در باتلاق منیت فرو نرفته و 
چون رودی به آب های آزاد پیوسته است. او با اقداماتی 
بزرگ، زندگی نامه اش را می نویسد و مفهوم خویش را 

منتشر می سازد.
بیگلری بعد از اخذ مدرک پزشکی عمومی خود از 
دانشـگاه علوم پزشکی همدان به انگلسـتان می رود 
و دوره هـای دکتـری تخصصی ژنتـیک پزشـکی و 
فوق دکتری در رشته ی نوپای ژن درمانی را در دانشگاه 
منچسـتر انگلیس می گذراند و بعد از ده سـال سعی و 
صـعود در امر آموزش و پژوهـش با چشـم پوششی 
از جایگاه استادیاری دانشگاه پراعتبار »یو سی ال ای« 
آمریکا به ایران باز می گردد و به عنوان هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی زنجان مشغول به کار می شود. 
او می گوید وقتی اولین بار به اتفاق دکتر محمدخانی 
)رئیس وقت دانشگاه علوم پزشکی استان( به دیدار 
پروفسور ثبوتی در دانشگاه تحصیلات تکمیلی علوم 
پایه رفتم، ثبوتی مرا به خاطر بازگشتم به ایران تحسین 
نمود و گفت: شاید در این اوایل دچار دشواری هایی 
شوی ولی در بلندمدت از آمدنت خشنود خواهی شد 
و فراموش نکن: اینجا سرای من است/ چو نیک و 

بدش از برای من است.
دکتر بیگلری هشت سال معاون پژوهشی و چهار سال 
رییس دانشگاه علوم پزشکی زنجان بود که در سال 
۱۳۹۶ به عنوان رئیس انستیتو پاستور ایران انتخاب شد. با 
نگاه به برنامه های توسعه ای بسیار گسترده دانشگاه در ایام 
مدیریت وی، می توان به راحتی نتیجه گرفت که در تاریخ 
دانشگاه و نیز در مقایسه با سایر دانشگاه های همجوار و 
همتراز در آن ایام این اقدامات بی نظیر محسوب می شود. 
شاید بتوان اشراف علمی و مدیریتی کم نظیر، تعامل همه 
جانبه و مقبولیت دکتر بیگلری در سطح داخل دانشگاه 
و استان و کشور، اعتقاد عمیق وی به اصل عدالت در 
سلامت و تاثیر شگرف همراهی مردمی و خیریه های 
سلامت، دلسوزی و دقت در انتخاب مدیران توانمند و 

شایسته را از علل این توفیقات برشمرد.
بیگلری نورچشمِ وزیرِ چشم پزشک بود و دکتر قاضی 
 زاده هاشمی اعتماد، ایمان و عنایت عظیمی به او داشت 
و در دوره ی ریاست چهار ساله ی او هفت بار به زنجان 
آمد و او را در کنف حمایت  ویژه ی وزارت خویش 
قرار داد تا پروژه های متعددی را در زنجان به ثمر 
برساند. او حتی برای حمایت از بیگلری و پروژه های 
ارزنده اش چک شخصی اش را به او پیشکش نمود تا 
زمان تخصیص بودجه، آن را خرج هزینه ی توسعه ی 
بیمارستانی استان زنجان کند. حمایت و عنایتی که برای 
روسای دانشگاه های علوم پزشکی استان های همجوار 

رشک برانگیز بود.
بیگلری می گوید هرگز از هاشمی بازخورد و پاسخی 
منفی نگرفتم و روزی او در تماسی تلفنی گفت تا به 
امروز هیچ خواسته ی شما را بی پاسخ نگذاشته ام و 
امروز نوبت شماست تقاضای مرا اجابت کنی و  بدین 
ترتیب مرا به ریاست پاستور انتخاب کرد و بنده نیز با 

افتخار از آن استقبال نمودم.  
بیگلری به پاستور رفت و در آستانه ی صدمین سال 
تاسیس انستیتو پاستور در ایران، شیوع کرونا ویروس 
جدید در چین خبرساز شد. پس از فراز و فرودهای 
بسیار، روز چهارشنبه ۳۰ بهمن ماه ۱۳۹۸ اولین موارد 
کووید-۱۹در ایران تایید شد.درروزهای آغازین شروع 
بحران دربحث های تشخیصی کروناویروس در کشور، 
همه راه ها به انستیتو پاستور ایران ختم می شد. انستیتو 
پاستور ایران موفق شددر کارزاری شبانه روزی، رکورد 
قابل  توجهی از تشخیص نمونه های ارسالی از نقاط 
مختلف کشور را ثبت کند و با راه اندازی شبکه ی 
ملی تشخیص آزمایشگاهی کرونا، امکان تشخیص 
بیماری کرونا را در کمترین زمان ممکن و بالاترین 
کیفیت با یک سـبک و پروتکـل واحـد در سراسر 
کشور فراهم آورد. از نخستین ماه های شروع بحران 
کووید در ایران چند مسیر برای تامین واکسن در پیش 
گرفته شد. مذاکره با واکسن سازان خارجی و واردات 
واکسن، پیش خرید واکسن از کووکس در سازمان 

و در همه جایگاه ها از جمله یک عضو هیات علمی و یا 
معاون و یا رییس دانشگاه تمام سعی خود را کردم تا در 
انتهای مسیر بتوانم بگویم آنچه را که در توان داشته ام انجام 
داده ام. خداوند را شاکرم که توفیق و سعادت میراث داری 
یک خیر نیک اندیش، نصیبم گردید و امیدوارم که طنین 
نام و یاد زنده یاد مرحوم مهدوی، یادآور مسئولیت بزرگ 
همکاران گران قدر دانشگاه علوم پزشکی زنجان در ارتقای 

هر چه بیشتر این میراث ارزشمند باشد.
 مهم ترین اتفاقات دانشگاه علوم پزشکی زنجان در بین 
سال های ۹2 تا ۹۶ که شما مسئولیت دانشگاه را داشتید 

چه بود؟ 
در طی 4 سال آخر که مسئولیت دانشگاه را بر عهده داشتم، 
به لطف خدا دانشگاه بسیار فراتر از دیگر دانشگاه های 
علوم پزشکی کشور پیش رفت. مهم ترین اتفاق ایجاد 
فضای همکاری و هماهنگی در درون دانشگاه و تعامل 
همه جانبه در سطح استان و وزارت بهداشت جهت 
استفاده ی حداکثری از فرصت ها و منابع بود. اولاً دانشگاه 
به عنوان یکی از دانشگاه های قطب علوم پزشکی کشور 
انتخاب شد، که تثبیت مرکزیت قطب زنجان جهت 
هماهنگی چندین دانشگاه، خود کار بسیار دشواری 
بود. ثانیاً نزدیک به ششصد پروژه ی عمرانی عملیاتی 
شد، شامل ساخت، تجهیز و بهره برداری از بیمارستان 
الغدیر ابهر، بازسازی و تعمیرات تاسیسات همزمان تمام 
بیمارستان های دانشگاه از امیرالمؤمنین خدابنده که نیاز به 
بازسازی کامل داشت تا بیمارستان حضرت ولی عصر 
عج، طراحی و ساخت مجدد اکثر بخش های اورژانس 
سرپایی و بستری بیمارستان ها، پروژه های چهارگانه 
کلنیک ویژه از جمله کلنیک ویژه شفیعیه زنجان که 
با مشقات زیاد ولی در کوتاه ترین زمان و بهترین وجه 
انجام شد، و کتابخانه مرکزی دانشگاه با حمایت بنیاد قلم 
چی، راه اندازی» MRI« بیمارستان های موسوی و الغدیر، 
تامین و راه اندازی »سی تی اسکن« جدید بیمارستان های 
ولیعصر وخرمدره، راه اندازی بخش رادیو تراپی بیمارستان 
ولی عصر، راه اندازی اورژانس هوایی، نوسازی کامل 
ناوگان آمبولانس دانشگاه، راه اندازی مرکز درمان سکته 
حاد مغزی یا استروک یونیت و نیز بخش »ICU« جدید 
در بیمارستان ولی عصر به عنوان اولین از نوع خود در 
کشور، راه اندازی مرکز درمان ناباروری»IVF« و پیوند کلیه 
در بیمارستان موسوی، دو برابر کردن تعداد تخت های 
مراقبت ویژه اطفال و بالغین استان با افزودن بیش از 45 
تخت ویژه، راه اندازی بخش دیالیز در بیمارستان ایثار 
ایجرود، شروع فاز ۲ بیمارستان حضرت ولیعصر عج با 
هدف تبدیل بیمارستان به مجتمع هزار تختخوابی، احداث 
بلوک های زایمان در تمام بیمارستان های دانشگاه، احداث 
و یا بازسازی بیش از پانصد خانه بهداشت و یا مرکز 
بهداشتی درمانی شهری و روستایی در استان با هدف 
اجرای عدالت در سلامت، ارتقای چشمگیر  کیفیت 
خدمات درمان بیماران سرطان و دیالیز با همراهی بسیار 
قابل تحسین انجمن های مهرانه و حمایت از بیماران 
کلیوی، هدف گذاری جهت ارتقای خدمات درمانی 
به بیماران MS به کمک انجمن خیریه ی امید، افزایش 
تخت های روانپزشکی، کسب مجوز راه اندازی رشته های 
متعدد تربیت متخصص و فوق تخصص بالینی از جمله 
تخصص رادیولوژی و فوق تخصص نوزادان، اعزام 
متخصصین جهت اخذ مدارک فوق تخصص با هدف 
تامین نیروی انسانی مورد نیاز استان، بازسازی کامل دانشکده 
پزشکی که پس از سه دهه استفاده نیازمند توجه جدی 
بود، راه اندازی مرکز درمان بستر دندی و مرکز خیر ساز 
سلطانیه، کسب رتبه ی اول در انجام پروژه های عمرانی در 
بین دانشگاه های علوم پزشکی کشور، اخذ مجوز ساخت 
بیمارستان جدید خدابنده با توجه به نیاز بسیار زیاد منطقه 

محروم خدابنده به افزایش تخت های بستری، و...
جناب دکتـر از آنجـایی که دکتـری تخصصی ژنتیک 
پزشکی و فـوق دکتـری در رشـته ی نوپای ژن درمانی 
داریـد لطفاً توضیح مختصـری در خصـوص ژن های 
مساعد کننده برای ایجاد بیماری  و یا چگونگی پیشگیری 

از فعال شدن آن ها برای ما بدهید.
ژن های مساعد کننده معمولاً زمینه ساز ایجاد بیماری در 
فرد می باشند و بالقوه می توانند در صورت وجود عوامل 
محیطی خاصی فعال شوند و  امراضی مانند سرطان و 
بیماری های قلب و عروقی را ایجاد کنند. مثلاً ژن های 
مساعد کننده در صورت وجود تغذیه ناسالم و سبک 
زندگی ناسالم و یا استرس می توانند موجب انسداد عروق 
قلب شوند. به طور کلی پیشگیری از فعال شدن آن ها 

معمولاً شامل پرهیز از عوامل محیطی  آسیب زا است.
لطفا از میزان شیوع و بروز بیماری های ژنتیک در استان 
بگویید و اینکه راهکارهای مقابله و کنترل آن ها چه 

چیزهایی هستند؟
شیوع بیماری های ژنتیکی در مناطق جغرافیایی مختلف می تواند 
متفاوت باشد.مطالعات تنوع و فراوانی بیماری های ژنتیکی 
در استان های ایران به طور دقیق و کامل انجام نشده است. لذا 
تحقیقات بیشتری در این زمینه ضروری است تا اطلاعات 

دقیق تری درباره ی....  ادامه در سرچشمه )صفحه ی ۳(

اخبار چند روز اخیر را که مرور می کردم، یک خبر توجهم 
را جلب کرد؛ یک خبر دردناک که در هیاهوی رسانه ای و 
آوار محتواهای تکراری هرروزه گم شد. نکته جالب ماجرا 
این بود که رسانه های استان به جز یک خبر چند پاراگرافی 
هیچ علاقه ای به تشریح ماجرا نداشتند؛ همه درباره چگونگی 
خبر نوشتند اما هیچ کس نپرسید چرا؟! محتوای خبر این بود 
که یک کودک 8 ساله در زرین رود خدابنده غرق شده است. 
از فحوای خبر چیز خاصی دستگیر خواننده نمی شود، جز 
مصاحبه فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده که بنا بر وظیفه 
سازمانی، نسبت به آن واکنش نشان داده و گفت که این اتفاق 
در یکی از مجموعه های ورزشی رخ داده است. تقریبا همه ما 
فعالان رسانه ای به سادگی از کنار این خبر عبور کردیم. انگار نه 
انگار که اتفاقی افتاده باشد. مگر فرقی هم دارد. جایی که فلان 
مسئول و فلان مدیرکل، یک خبر سوخته و چند بار استفاده 
شده را برای هزارمین بار، جوری بیان می کند که تو گویی 
گرد بودن زمین دوباره کشف شده است، ما روزنامه نگاران 
مگر بیکار هستیم که گزارش فعالیت دولتی ها را ول کرده و 
به جای »وی افزود« و »وی تصریح کرد« و »وی خاطرنشان 
شد«، راه بیفتیم و دنبال این باشیم که یک کودک که یحتمل 
مثل کودک خود ما بوده، چرا غرق شده است؟؛ آن هم در یک 
مجموعه ورزشی که چه دولتی باشد چه خصوصی، حتما زیر 
نظر اداره کل ورزش و جوانان بوده است. جناب آقای استاندار 
همین پریروز در نشست با مدیران مسئول رسانه ها گفت که 
رسانه ها باید صدای بی صدایان باشند. با شنیدن این جمله 
از زبان عالی ترین مقام اجرائی استان، یاد جلسه رونمایی از 
کتاب »روزنامه نگاری دیگرگونه، صداهای دیگرگونه« افتادم. 
محمد معینی روزنامه نگار کاربلد شهرمان که به عنوان منتقد در 
جلسه حضور داشت، کل کتاب را در یک جمله آن خلاصه 
کرد؛ جایی که نویسنده می گوید: »مردم رسانه ها را نادیده می 
گیرند؛ چون قبلا رسانه ها مردم را نادیده گرفته اند«. پس اگر 
مرجعیت رسانه ای از دست رفته و مردم کوچه و بازار به 
جای تماشای برنامه های صدا و سیما و خواندن روزنامه های 
مجوزدار، به فضای مجازی پناه می برند، متهم ردیف اول، 
خود ما هستیم و بس. به راستی بی صداتر از کودک زرین رود، 
کسی را می شناسید؟ آیا روایتی به جز آن چه فرمانده انتظامی 
خدابنده گفت هم وجود دارد؟ آیا ابعاد ماجرا را کاویدیم؟! 
سوالی طرح کردیم و برای پاسخ آن، به تکاپو افتادیم؟! آیا به 
جز پدر و مادر، هیچ مسئولیتی متوجه شخص دیگری نیست؟ 
آیا پرسیدیم که مدیریت این مجموعه ورزشی دست کدام 
شخص حقیقی یا حقوقی بوده است؟ پرسیدیم که اقدامات 
ایمنی مانند حضور ناجی و .... انجام شده است یا خیر؟ و این 
که مقررات استفاده از چنین فضاهایی رعایت شده یا خیر؟ 
اصلا مقرراتی وجود دارد؟ آیا کودک 8 ساله به تنهایی به این 
مجموعه ورزشی مراجعه کرده بود یا والدین اش هم حضور 
داشته اند؟ جواب هر کدام از این سوال ها، یک سری سوال 
های دیگری پیش می کشد که منتظر می مانیم تا توضیحات 

مقام های مسئول را بشنویم و دوباره طرح کنیم. 

دارالفنون-مدیرکل بهزیستی استان زنجان گفت: در ۹ ماهه امسال 
بیش از ۲0 هزار مورد غربالگری بینایی کودکان سه تا ۶ سال در 
استان انجام شد. روح الله خدابنده لو با بیان این مطلب اظهار کرد: 
۲8 پایگاه غربالگری بینایی تحت نظارت بهزیستی در سراسر 
استان غربالگری بینایی کودکان را انجام می دهند.وی ادامه داد: 
کودکان بدو ورود دبستان توسط نیرو های مستقر در مراکز جامع 
سنجش آموزش و پرورش استثنایی غربال و کودکان مشکوک 
شناسایی شده توسط آموزش و پرورش به اپتومتریست های طرف 
قرارداد بهزیستی معرفی و کودکان نیازمند از کمک هزینه عینک و 
جراحی بهره مند می شوند.این مقام مسئول با بیان اینکه بهزیستی 
ظرفیت بالایی در کنترل و کاهش معلولیت دارد گفت: افزایش 
آگاهی های عمومی در پیشگیری از معلولیت و مداخله بهنگام، از 
عوامل موثر در کاهش نرخ رشد معلولیت در جامعه است و در 
این راستا 3۲ مرکز، خدمات مرتبط با پیشگیری از معلولیت ها را 
به شهروندان ارائه می دهد.خدابنده لو در خصوص غربالگری های 
ژنتیک نیز افزود: راهبرد سازمان بهزیستی در زمینه مشاوره های 
ژنتیک در راستای پیشگیری از تولد کودکان معلول، آگاه سازی 
و حساس کردن گروه های هدف است و شناسایی افراد پرخطر 
و انجام مشاوره ژنتیک و در صورت لزوم آزمایش های ژنتیکی 
انجام می شود.این مسوول ادامه داد: برنامه آگاه سازی پیشگیری از 
معلولیت ها با هدف پیشگیری از معلولیت برای زنان سرپرست 
خانوار و دانش آموزان آنان در ۲ مقطع تحصیلی دهم و یازدهم 
)دختران و پسران( و همچنین برای افراد میانسال و سالمند )زن 
و مرد( با تربیت تسهیلگر میانی و آموزش به مخاطبان اصلی در 
جوامع محلی شهری و روستایی اجرا می شود.وی افزود: این برنامه 
با آموزش موضوعاتی، چون سلامت و پیشگیری از بیماری و 
معلولیت، سلامت دستگاه عضلانی –اسکلتی، سلامت بینایی و 
شنوایی، ژنتیک و بیماری های ژنتیکی و مشاوره ژنتیک و پیشگیری 
از حوادث ترافیکی و غیرترافیکی )سقوط، خفگی( سوختگی و 
دوره سالمندی با موضوعات دیابت، بیماری های قلبی عروقی، 
دمانس، سقوط، پوکی استخوان، بیماری استئو آرتریت، سکته  
مغزی درقالب کتاب های آموزشی به گروه هدف ازطریق مشارکت 

مراکز مثبت زندگی در ۶ شهرستان تابعه استان برگزار می شود.

بی صدا مثل کودک »زرین رود«

ساختمان بنیاد ژنتیک زنجان رو به تکامل است
مردم مهربان زنجان الگوی دیگران  هستند من به همت والای  شان افتخار می کنم

گفت وگو با   دکتر بیگلری، رئیس سابق انستیتو پاستور

دارالفنون-سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
استانداری زنجان در یادداشتی با عنوان “مدیریت جهادی در 
دانشگاهی از جنس ایمان” به بیان ویژگی های مدیریتی دکتر 
بیگلری در دوران تصدی ریاست دانشگاه علوم پزشکی و 

خدمات بهداشتی و درمانی استان زنجان پرداخت.
اتفاقات مهم دوهفته گذشته در استان زنجان،  از  یکی 
خداحافظی دکتر علیرضا بیگلری رئیس سابق دانشگاه علوم 
پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی استان زنجان و معرفی 

وی به عنوان رئیس انستیتو پاستور ایران بود.
برای نگارنده سطور حاضر که در یک سال اخیر به واسطه 
مسئولیت شغلی، ارتباط کاری نزدیکی با وی و مجموعه 
تحت مدیریتشان داشتم، مجموعه رفتارها و شیوه مدیریت 

دکتر بیگلری از جهات گوناگونی قابل توجه بود.
در مراسم تودیع ایشان، هر کدام از سخنرانان و حاضرین 
سعی می کردند به نحو شایسته ای از خدمات و ویژگی های 
منحصر به فرد دکتر بیگلری تجلیل نمایند. عده ای از شیوه 
مدیریت ایشان و عده ای از کارهای بزرگی که با شجاعت و 
پیگیری فراوان به نتیجه رسانده بود و برخی نیز از خصوصیات 

اخلاقی کم نظیر وی سخن می گفتند.
با بررسی اجمالی از عملکرد 4 ساله دکتر بیگلری می توان ادعا 
کردی که او با تلاش صادقانه و مجاهدتهای خود و مجموعه 
مدیران و کارکنان دانشگاه علوم پزشکی زنجان توانست در 
اجرای بزرگترین طرح اجتماعی دولت تدبیر و امید و عملیاتی 
نمودن طرح  انقلابی، تحول آفرین و امید بخش نظام سلامت 
در سطح استان زنجان به خصوص در مناطق محروم، کارنامه 

درخشانی از خود به جای بگذارد.
بازسازی، نوسازی، تجهیز و توسعه فضای فیزیکی و بخش 
های تخصصی بیمارستانها، پیگیری در جهت تکمیل ساختمان 
های اداری و درمانی، راه اندازی و تجهیز بیمارستان الغدیر ابهر 
در کمتر از یکسال، کاهش قابل ملاحظه هزینه های درمان 
بیماران، جذب پزشکان متخصص و فوق تخصص، احداث 
و توسعه مراکز خدمات جامع سلامت شهری و روستایی، راه 
اندازی ۷ کلینیک ویژه، احداث 4 کلینیک، نوسازی و توسعه 
ناوگان اورژانس، راه اندازی اورژانس هوایی و ارتقاء جایگاه و 
رتبه دانشگاه علوم پزشکی زنجان به عنوان رئیس قطب منطقه 
۶ کشوری تنها گوشه ای از دستاوردهای این مدیر پرتلاش 

است.
یکی از بهترین تعابیری که در وصف شیوه مدیریتی دکتر 
بیگلری در جلسه تودیع توسط یکی از سخنرانان عنوان شد 
این بود که نحوه مدیریت وی به واقع، نمونه ای از “مدیریت 

اسلامی” است.
علاقه مندم تاکید کنم در کنار این تعبیر صحیح، شاهد نوعی از 
“مدیریت جهادی” و وقف تخصص، توان علمی، زمان و …  
ازسوی دکتر بیگلری برای خدمت به مردم استان زنجان بودیم.
در طول یکسال اخیر لحظه ای در ۲4 ساعت شبانه روز 
مشاهده نکردم که از آمادگی برای جانفشانی و خدمت رسانی 

صادقانه برای مردم استان غفلت کند.
به نظر حتی یک لحظه خواب آرام را در طول مدت تصدی 
این جایگاه از خود دریغ کرده بود تا مبادا فرصتی هرچند 

کوچک را برای خدمت به مردم از دست بدهد.
اینکه فرد متخصص، با دانش حرفه ای مانند ایشان به آسانی از 
درآمد ماهانه چند ده میلیونی و آسایش و زندگی مرفه خویش 
می گذرد و مرهم نهادن بر زخم های بیماران رنجور را بر 

راحتی خود ترجیح میدهد یک سوی ماجراست.
سوی دیگر ماجرا، توجه به ظرفیت و عمق تفکر و اعتقاد 
چنین نخبه ای برای کار کردن بی منت برای ایران و ایرانیان 

و فراهم ساختن زمینه توسعه کشور و استان زنجان است.
به نظرم می رسد برای آبادانی و سربلندی جمهوری اسلامی 
ایران در داخل کشور و همچنین درخشش در افکارعمومی 
دنیا به شدت نیازمندیم که این شیوه “مدیریت جهادی” در همه 

سطوح مدیریتی و کارشناسی کشور فراگیر شود.
اگر بناست عقب ماندگی های بیش از 300 سال اخیر کشور 
جبران شود، راهی جز کار و تلاش مضاعف و جهادی نداریم 
و دکتر بیگلری یکی از مهمترین الگوهای بارز از این شیوه 

مدیریتی در استان زنجان به شمار می آید.
یکی از درسهایی که می توان از تواضع و بلندنظری او آموخت، 
زنده کردن نام بزرگان و احترام به خیرین شهیر زنجانی است.

به خاطر دارم که در اولین روزهای حضورم در استان زنجان 
در اوایل مهرماه سال گذشته بعد از گذشت چند سال، مجددا 
نام مرحوم احمد مهدوی را از زبان دکتر بیگلری به نیکی 
شنیدم. مرحوم احمد مهدوی خیر زنجانی بود که دکتر بیگلری 
از وی به عنوان بنیانگذار دانشگاه علوم پزشکی زنجان و پایه 
گذار خدمات بزرگی که طی بیش از ۲ دهه در این حوزه انجام 

شده، در هر محفلی نام می برد.
دکتر بیگلری همیشه بر این عبارت تاکید داشت که “مرحوم 
مهدوی دانشگاهی بنا کرد از جنس ایمان نه از جنس سیمان”.
نام مهدوی برای نگارنده این متن ناآشنا نبود. حدود 15 سال 
قبل به عنوان دبیر تاریخ در هنرستان احمد مهدوی )هنرستانی 
که توسط این خیر نکونام در شهرک الهیه زنجان احداث شده( 
مشغول تدریس به دانش آموزان بودم. اما تبیین نقش مرحوم 
مهدوی در توسعه زنجان با بهره گیری از ثروت شخصی را 
یکی از فرزندان نخبه، اصیل، فهیم و خدمت گذار زنجان 

الگوی مدیریت جهادی 
در دانشگاهی از جنس ایمان

جهانی بهداشت، مشارکت در تولید واکسن با سایر 
کشورهای واکسن ساز و تولید داخلی واکسن کرونا، 
راه های مختلفی بودند که برای رسیدن به واکسن، در 

نظر گرفته شد.
وزارت بهداشت از انستیتو پاستور ایران خواست که 
در یک پروژه ی بین المللی ساخت واکسن مشارکت 
کند و این انستیتو به دلایل علمی، کوبایی ها را به 
شرکت های روسی، چینی و هندی ترجیح داده و کار 
با کوبا را به خوبی پیش بردند. به گفته ی دکتر بیگلری 
نتیجه ی این همکاری علمی یک نوآوری بزرگ بود و 
هیچ یک از واکسن های کووید دنیا طراحی منحصر به 

فرد این واکسن را نداشتند.  
تولید پاستوکووک حاصل یک خودباوری علمی بود 
و بیگلری در راس تیمی از همکاران دانشمند خود در 
انستیتو پاستور ایران به مقابله با هیولای کرونا برخاست و  
واکسنی موثر و ایمن بر علیه آن طراحی وتقدیم هموطنان 
خود نمود.او نیک می دانست کسانی تاریخ ساز می شوند 
که کار خود را جدی می گیرند، از این رو  با راه اندازی 
و هدایت موفق شبکه ی عظیم آزمایشگاهی تشخیص 
کرونا در کشور و نیز تولید واکسن پاستوکووک، 
دست اندرکار آفرینش خویش شد و سکه ای به نام 

خود و امپراطوری علمی انستیتو پاستور ضرب کرد.
کارآزمایی بالینی فاز سوم واکسن پاستوکووک، ششم 
اردیبهشـت ۱۴۰۰در اصفهان آغـاز شد و به تدریـج 
شهرهای ساری، بابل، یزد، کرمان، بندرعباس، زنجان و 
همدان نیز بر آن اضافه شدند و در نهایت با اثبات ایمن 

بودن واکسن و کارآیی قابل توجه، مجوز واکسیناسیون 
عمومی جهت استفاده در هر دو گروه بالغین و کودکان 

را دریافت کرد.
اینچنـین شـد که در مـرداد ماه۱۴۰۰شـورای دولتی 
کوبا جایـزه ی ملی »کارلوس جی فینلای« را به پاس 
همکاری های مشترک علمی و فناوری دکتر علیرضا 

بیگلری، به وی عطا کرد و از او تجلیل نمود.
بیگلری، فردی بود که به هنگام درد نه تنها در چنبره ی 
آن به خود نپیچید و در زمان حال، منجمد نشد که خود 
را زندان تن بیرون کشید و از ارتفاعی بالا به تماشا و 
تحلیل تن و دردِ دمیده از آن پرداخت و بدین ترتیب 
با تیمی تخصصی اعجازی از آستین برون آورده و به 

مداوای همگانی همت نهاد... 
گفت وگوی ما را با این چهره ی علمی و استاد تمام 

ژنتیک دانشگاه علوم پزشکی تهران را بخوانید:
جناب دکتر به دوران خدمت تان در زنجان چه نگاهی 

دارید؟ 
بعد از اتمام تحصیل در خارج از کشور و بازگشت به 
ایران با انتخاب خود و با هدف ادای دین به اندیشه بزرگ 
مرحوم مهدوی به زنجان آمدم و قریب به 1۲ سال از عمرم 
را به طور کامل و 3۶5 روز در سال صرف کاری کردم 
که به آن ایمان داشتم. دانشگاه علوم پزشکی زنجان از دید 
من یک دانشگاه نیست، بلکه میراث بزرگ و مقدس یک 
خیر نیک اندیش و حاصل تفکر بسیار زیبای این انسان 
وارسته است که به قول خود سعی کرده بود دانشگاهی نه 
از جنس سیمان بلکه از جنس ایمان بسازد. در تمام مراحل 

 ادریس سالاری
جعفر   محمدی

 انستیتو پاستور ایران موسسه اي تحقیقاتي تولیدي و آموزشي است که با هدف تامین بهداشت و سلامت 
جامعه در سال ۱2۹۹ تاسیس شد در آن زمان ضرورت تاسیس موسسه اي علمي که بتواند در زمینه هاي واگیر 
فعالیت داشته و قادر به تولید برخي از واکسن ها باشد احساس مي شد بر این اساس در تاریخ 2۳ اکتبر ۱۹۱۹ 
میلادي )۱2۹۸ شمسي( مذاکرات لازم بین هیات هاي ایراني و فرانسوي در انستیتو پاستور پاریس صورت 
گرفت و در تاریخ2۰ ژانویه ۱۹2۰ میلادي )۱2۹۹ شمسي( قرارداد همکاري بین دو کشور به امضا رسید. از 
این زمان فعالیت رسمي انستیتو پاستور ایران آغاز شد که این فعالیت به لحاظ کمي و کیفي همچنان در حال 

گسترش است.
تاریخچه انستیتو پاستور ایران

 در سال  ۱2۹۸ و یک سال پس از جنگ جهاني اول، دولت ایران با آن که هنوز از مصائب جنگ جهاني فوق 
آسوده نگشته و اثرات خانمان سوز لشکرکشي و قحطي و بیماري را با بردباري تحمل مي کرد براي تعالي علم 
پزشکي و تحقیقات پیرامون انواع بیماري هاي واگیردار بومي به فکر تجدید روابط علمي خود با کشور فرانسه 
افتاد و حصول این مقصود را به عهده ی هیئت نمایندگي سیاسي خود که براي شرکت در کنفرانس صلح عازم 
پاریس بود واگذار نمود. هئیت نمایندگي ایران، در اول آبان ماه ۱2۹۸ با مرحوم امیل رو، دانشمند مشهوري که 
در آن موقع رئیس انستیتو پاستور پاریس بود، در انستیتو پاستور پاریس ملاقات نمود و در همان ملاقات اساس 
و شالوده تاسیس انستیتو پاستور ایران پي ریزي گردید. سه ماه پس از این ملاقات در تاریخ ۳۰ دیماه ۱2۹۹، 
مرحوم پروفسور رنه لگروکه از طرف انستیتو پاستور پاریس مامور رسیدگي بود موافقت نامه اي را که در آینده 
سرمشق همکاري هاي فني ایران و فرانسه گردید با وزیر امور خارجه ایران به امضاء رسانید و بدین ترتیب یک 

انستیتوي علمي و بهداشتي به نام انستیتو پاستور ایران در کشور ایران تاسیس شد.
 سیاست ها

    سیاست هاي ذیل توسط انستیتو پاستور دنبال مي شود:
- انجام  تحقیقات پایه و کابردي در زمینه تشخیص بیماري هاي مختلف و ارایه روش هاي کنترل

- انجام تحقیقات پایه و کاربردي در مورد ساخت محصولات بیولوژیک و آزمایشگاهي و پرورش حیوانات 
آزمایشگاهي

-انجام تحقیقات در زمینه  علوم پایه پزشکي
- برگزاري واحدهاي عملي مستقل در زمینه هاي مختلف تخصصي و انجام پروژه هاي تحقیقاتي و آموزشي 

مشترک با مراکز مشابه در داخل و خارج از ایران

حسین  نجاری

بیش از ۲۰ هزار مورد غربالگری بینایی 
کودکان ۳ تا ۶ سال در استان انجام شد



3 شنبه 15 دی 1403 نمره 451

سرچشمه-ستاندار زنجان گفت: وظیفه رسانه این است 
که صدای بی صدایان جامعه باشد؛ چرا که بسیاری از 
افراد دغدغه ها، نیازها، کاستی ها 
رسانه  که  دارند  مشکلاتی  و 
می تواند این صدا را به گوش 

مسئولان برساند.
سیدمحسن صادقی در نشست 
هم اندیشی با رسانه های استان 
زنجان با بیان اینکه انتظار داریم 
رسانه ها صدای مشکلاتی باشند 
که  جنبه عمومی دارد، اظهار کرد: رسانه می تواند به ما در 
رابطه با بخشی از اتفاقات زیرپوستی جامعه که مشاهده 

می کند و ما به آن دقت نکرده یا ندیده ایم، کمک کند.
وی تصریح کرد: رسانه قطعا رکن توسعه است. در حال 
حاضر توسعه استان با منظومه ای از مشکلات و موانع روبرو 
است که رسانه می تواند در این زمینه ها به مسئولان کمک 
کند؛ در نظام مسائل و موضوعات راهبردی که در ابعاد 
مختلف توسعه فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و اجتماعی با 
آن مواجه هستیم، رسانه می تواند به حوزه حکمرانی کشور 

و استان کمک کند.
نماینده عالی دولت در استان، پیشنهاد تشکیل شورای 
و  کرد  ارزیابی  را خوب  رسانه  و  دولت  گفت وگوی 
گفت: می توان چنین جلساتی را برگزار و در آن مسائل 
از  یکی  حاضر  حال  در  کرد.  بررسی  مسئله محور  را 
دستگاه های  در  مدیران  ارزیابی عملکرد  شاخص های 
مختلف رضایت مندی اجتماعی از کارکرد هر دستگاه است 
که بخشی از این ارزیابی علمی بوده و بخش دیگر را رسانه ها 
می توانند بیان کنند که دستگاه های دولتی و عمدتا در حوزه 
خدمات عمومی به چه میزان به وظایف خود در راستای 

رضایت مندی مردم عمل می کنند؟
صادقی با تأکید بر اینکه مرجعیت رسانه و ارتقاء سواد 
رسانه ای که شاخص توسعه است، نیازمند وجود رسانه 
حرفه ای است، افزود: رسانه حرفه ای متشکل از خبرنگاران 
و کارکنان حرفه ای است و تأکید ما بر توانمندسازی این قشر 
است تا به سطح قابل قبولی برسند و در این راستا می توان از 
اساتید حرفه ای که وجود دارد، برای دوره های ارتقا توانمندی 

بهره برد.
وی به موضوع مسئولیت اجتماعی صنایع و واحدهای 
تولیدی در استان نیز اشاره کرد و یادآور شد: با بررسی های 
به عمل آمده از گردش مالی صنایع استان مشاهده می شود که 
بخشی از این روند در استان انجام نمی شود و انتظاری که 
وجود دارد اجرای تکالیف قانونی در این بخش است و قطعا 
در استان این موارد پیگیری خواهد شد تا بخش  اقتصادی به 
مسئولیت اجتماعی خود عمل کند؛ چرا که این مورد یکی از 
حوزه هایی است که می توانیم با تکیه بر آن به توانمندسازی 

جامعه کمک کنیم و گام هایی را در این رابطه برداریم.
استاندار زنجان با اشاره به ضرورت توجه به نوآوری 
خبری، گفت: در ارزیابی رسانه، به سرعت، دقت، صحت، 
باورپذیری و عمق خبر توجه می شود و اگر خبری مشکلی 
را بیان می کند، چگونگی حل کردن آن نیز باید بیان شود 
و این امر نیازمند کار تخصصی و همچنین نوآوری خبری 

است.
وی با اشاره به اینکه جامعه در حوزه باورپذیری از نهادها و 
دستگاه های رسمی، مقداری دچار مشکل شده است، ادامه 
داد: حجم تولید محتوایی که خارج از اقلیم و جغرافیای ملی 
ما وارد حوزه نرم افکار، باورها، ارزش ها و نگرش ها می شود 
فوق العاده بالا است و نزدیک به ۸۰ درصد از جامعه از 
فضای مجازی ارتزاق فکری می شود. ده ها شبکه فارسی زبان 
به صورت حرفه ای مطالب را به نسل جدید القاء می کنند و 
چنین بیان می کنند که نظام جمهوری اسلامی بی آینده است 
و چشم اندازی برای آن متصور نیست. همچنین بدین گونه 
بیان می کنند که نظام در 4 دهه گذشته هیچ حاصل و موفقیتی 

نداشته است.
صادقی تصریح کرد: در این شرایط رسالت جامعه رسانه ای 
این است که با همان تکنیک ها به جامعه عنوان کند که موارد 
بیان شده همه در راستای القای این باور غلط است؛ چرا که 
کارهای بزرگی در طول بیش از 4۰ سال گذشته در کشور 
انجام شده است؛ در حالی که این روزها شاهد هستیم عده ای 
اصرار دارند که ایران را با سوریه شبیه سازی کنند؛ ولی این 
مطالب را به صورت باورمند به نسل جدید القا می کنند. در 
این وضعیت وظیفه رسانه این است که با همین ابزار به نسل 

کنونی بگوید که این گونه نیست و ایران سوریه نیست.
وی با اشاره به اینکه انتظار از رسانه حرفه ای، این است که 
به ویژگی مخاطب در تولید محتوا توجه کند، تصریح کرد: 
در حال حاضر نسل جدید رغبت چندانی برای مطالعه 
محتوای چند صفحه ای ندارد و همه به دنبال مطالب کوتاه 
هستند و اگر رسانه وارد این حوزه شود قطعا بیشترین تاثیر 

را در مخاطب خواهد داشت ... ادامه در ستون آبگینه

علی  اوجاقلی

مهم ترین دستاورد دوران مدیریت بنده از دیدگاه خودم 
ایجاد انسجام مدیریتی در جهت ارتقای توانمندی 
علمی و جایگاه داخلی و بین المللی موسسه و کسب 
اعتماد به نفس برای ایفای نقش موثر ملی در پاندمی 
کرونا و نیز شروع پروژه های بزرگ تولیـدی بود. 

 بنیاد ژنتیک زنجان نقش محوری در ارائه ی 
خدمات تشخیصی وآموزش تخصصی خواهد 
داشت و ازطریق همکاری بامراکز علمی داخلی 
و بین المللی به ارتقای سطح آموزش و پژوهش 
در حوزه ی ژنتیک پزشکی کمک خواهـد کرد

 لذا تحقیقات بیشتری در این زمینه ضروری 
است تا اطلاعات دقیق تری درباره ی شیوع 
و نوع بیماری های ژنتیکی به دست آید. 
راهکارهای مقابله و کنترل شامل افزایش 
آگاهی عمومی درباره ی این بیماری ها و 
نیز توسعه ی مراکز تحقیقاتی و تشخیصی 
ژنتیک می باشد. البته خبر خوب برای هم 
استانی ها این هست که ساختمان بنیاد 
ژنتیک زنجان به عنوان یک مرکز نمونه ی 
نیکوکاران  از  یکی  همت  به  کشوری 

بزرگوار زنجانی در حال تکمیل است. 
بنیاد ژنتیک زنجان چه اهدافی را دنبال 

خواهد کرد؟
بر  علاوه  کشور  به  بعدازبازگشت  من 
راه اندازی کلنیک های متعدد ژنتیک، به 
عنوان عضو و دبیر بورد تخصصی ژنتیک 
پزشکی کشور مستقیماً در امر آموزش 
دانشجویان و متخصصین رشته ی ژنتیک 
مشارکت داشته ام. لذا در این مدت تبعات 
عدم وجود مراکز علمی جامعی را که 

بتوانند محوریت ارائه ی خدمات بالینی ژنتیک و نیز 
مرجعیت آموزش تخصصی را به عهده گیرند به 
وضوح شاهد بوده ام. به بیان ساده تر به دلیل فقدان مراکز 
منسجم مرجع ملی، هنوز در تامین نیازهای تشخیصی 
ژنتیک به خودکفایی کامل نرسیده ایم و در امر آموزش 
تخصصی این رشته نیز دچار کاستی  هایی هستیم. 
امروزه علم ژنتیک به عنوان یکی از تأثیرگذارترین 
علوم در تشخیص و درمان پزشکی نوین شناخته 
می شود. با استفاده از تکنیک های ژنتیکی، پزشکان 
می توانند بیماری های ارثی را شناسایی کرده و خطر 
ابتلا به آن ها را پیش بینی کنند. همچنین، این علم به 
توسعه درمان های هدفمند کمک کرده و با شناسایی 
جهش های خاص در ژنوم بیماران، امکان طراحی 
داروهای مؤثرتر را فراهم می آورد. بنیاد ژنتیک زنجان 
نقش محوری در ارائه ی خدمات تشخیصی و آموزش 
تخصصی خواهد داشت و از طریق همکاری با مراکز 
علمی داخلی و بین المللی به ارتقای سطح آموزش و 
پژوهش در حوزه ی ژنتیک پزشکی کمک خواهد کرد. 
این بنیاد همچنین به تقویت شبکه های همکاری ملی و 
بین المللی در این زمینه ی پرداخته و به پیشرفت علم 

ژنتیک در ایران و منطقه کمک خواهد کرد.
 جناب دکتر انتصاب تان به سمت ریاست انستیتو 
پاستور ایران و انتقال به تهران آیا روند قابل پیش بینی 

برای خود شما بود؟ 
انتقال به تهران با تصمیم وزیر وقت بهداشت بود که 

تا چند هفته قبل از آن من اطلاعی از موضوع نداشتم.
جناب دکتر از آنجایی که در دوره ی  خیلی حساسی 
)پاندمی کوید-۱۹( مدیریت انستیتو پاستور بر 
عهده ی جنابعالی بود، طبعاً موسسه ای تحقیقاتی، 
تولیدی و آموزشی که بیش از یک قرن پیش با 
هدف تامین بهداشت و سلامت جامعه تاسیس 
شده است از اهمیت ویژه ای برخوردار است، شما 
در این انیستیو چه اقداماتی کردید؟ از تحقیقات و 
تولید صورت گرفته در دوره ی حضور خود در آن 
بگویید و اینکه اصلی ترین دستاورد شما در کسوت 

مدیریت این موسسه چه چیزی بود؟ 
انستیتو پاستور ایران که با بیش از یک قرن قدمت، 
نقشی بی بدیل و ماندگار در مبارزه با بیماری ها داشته 
و به  عنوان درگاه عرضه ی فناوری های نوین سلامت 
از جمله واکسن به کشور شناخته می شود، در بحران 
عالم گیر کرونا ویروس جدید نیز بر اساس رسالت 
تاریخی خود، در اوج تحریم های ناجوانمردانه و 
علیرغم محدودیت های شدید همه جانبه، با راه اندازی 
و هدایت شبکه ی ملی تشخیص آزمایشگاهی کووید 
-19 و نیز تولید واکسنی شایسته ی اعتماد یک صد 
ساله مردم در خط مقدم تشخیص و کنترل این 
ویروس مخرب به ایفای نقش تاریخی خود  همت 
گماشت. بی شک اهتمام ویژه به تقویت منابع و زیر 
ساخت ها در دو سال قبل از شروع بحران کووید-19 
همزمان با اصلاح و انسجام فرآیندهای اداری مالی، 
زمینه های ایجاد اعتماد به نفس در همکاران جهت 
ورود به امور خطیری چون قبول مسئولیت ملی در 
حیطه  ی تشخیص کووید-19 و یا تولید واکسن های 
ارزشمندی همچون پاستوکووک، پاستوکووک پلاس 
و پاستوکوآد را فراهم ساخت. البته همراه با اقدامات 
گفته شده در مقابله با بحران کووید-19، دو طرح 
بزرگ و حیاتی برای تولید واکسن های پنوموکوک و 
روتاویروس نیز شروع شد. مهم ترین دستاورد دوران 

مدیریت بنده از دیدگاه خودم، ایجاد انسجام مدیریتی در 
جهت ارتقای توانمندی علمی و جایگاه داخلی و بین 
المللی موسسه و کسب اعتماد به نفس برای ایفای نقش 
موثر ملی در پاندمی کرونا و نیز شروع پروژه های بزرگ 

تولیدی بود. 
جناب دکتر، کشـور   ایران 
چه جایگـاهی  در اینفو 
گرافیک جهانی واکسیناسیون  
جهانی دارد؟ چشم انداز 
واکسیناسیون را در ایران 
آینده از نظر بیماری هایی 
که قرار است در حوزه ی 

پیشگیری عمومی اضافه شوند، چگونه می بینید؟ 
کشور ایران با داشتن مجموعه هایی با قدمت بیش از 
یک قرن مانند انستیتو پاستور ایران و موسسه رازی از 
اولین کشورهای منطقه به شمار می رود که از دانش و 
فناوری تولید واکسن برخوردار بوده است. همچنین 
ایران در سه چهار دهه ی اخیر نیز با نیل به پوشش 
واکسناسیون عمومی گسترده توانسته عملکرد بسیار 
خوبی در کاهش مرگ و میر و کودکان و ریشه کنی 
بیماری هایی مانند فلج اطفال داشته باشد. با این حال، 
همچنان نیاز به تقویت زیرساخت ها و افزایش پوشش 
واکسیناسیون داریم تا در سطح جهانی رقابتی تر شویم. 
با توجه به تجارب گذشته و نیازهای بهداشتی حال 

حاضر،اضافه شدن واکسن
پنوموکوک جهت پیشگیری

و  کودکان  ذات الریه  از   
واکسن روتاویروس برای 
پیشگیری ازاسهال کودکان
 در اولویـت قــرار دارد. 
چشم انداز واکسیناسیون 
در ایـران آینـده می توانـد 

شامل توسعه واکسن های جدید برای بیماری های 
نوظهور و افزایـش پوشـش واکسـیناسـیون در بین 
جمعیت های در معرض خطر باشد.  همچنین، تمرکز 
بیشـتر بر روی واکسیـناسیون در برابر بیـماری های 
غیرواگیـر مانند سـرطان، با اسـتفاده از واکسـن های 

پیشگیرانه،  از دیگر جنبه های مهم خواهد بود. 
جناب دکتر در دوره ی مدیریت خود چه بازخوردی 

از میزان تاثیرگذاری و موفقیت آمیز بودن واکسن های 
ایرانی گرفتید؟

باید اشاره کنم که کمتر ایرانی هست که واکسنی از 
انستیتو پاستور ایران را تزریق نکرده باشد، بر همین 
اساس اعتـماد خاصـی 
به واکسن های انسـتیتو 
پاسـتور ایران در میـان 
پزشکـان و نیـز مـردم 
وچود دارد. بازخوردهای 
مثبـتی از واکسـن های 
ایرانی دریافـت کـردیم. 
واکسـن هایی که تولیـد 
شده اند نشان دهنده ی توانایی های فنی و علمی کشور 
در زمینه ی تولید واکسن های موثر و ایمن بودند. 
همچنین، نتایج کارآزمایی های بالینی بر اثربخشی این 
واکسن ها تاکید کردند و این موضوع موجب افزایش 

اعتماد عمومی به واکسن های داخلی شد.
آیا با موسسات تحقیقاتی دنیا هم ارتباطات علمی 

دارید؟
بله، انستیتو پاستور ایران با موسسات تحقیقاتی دنیا و به 
ویژه با شبکه ی جهانی انستیتو پاستور ارتباطات علمی 
دارد و همکاری های بین المللی در زمینه های مختلف 
انجام می دهد. اکنون نیز که در دانشگاه علوم پزشکی 
تهران مشغول به کار هستم با موسسات علمی و 
تحقیقاتی متعددی در دنیا 

ارتباط علمی دارم.
 آقای دکتـر از آنجایی 
که سایه ی شوم تحریم 
بــر همه ی جـوانب 
زندگی ما گسترده شده 
است ولی می خواهم از 
جنابعالی به طور اخص 
در رابطه با تامین دارو و واردات تجهیزات پزشکی 
و... در همین شرایط تحریم بپرسم. آیا راه چاره ای 
برای برون رفت از این تنگناها و تضییقات تحمیلی 
وجود دارد؟ چه تمهیداتی برای بی اثر کردن آن 

می توان در نظر گرفت؟
البته پاندمی کوید-19 درس بزرگی به همه  کشورهای 
دنیا بود که در شرایط حاد بحران هر کشوری به فکر 

تامین نیازهای خود است و تا اطمینان  از 
تامین نیازهای خود به سایرین کمکی 
نخواهد کرد و صد البته اعمال تحریم 
می تواندشرایط سخت تری برای کشورهای 
مورد تحریم ایجاد کند. در مورد پاندمی 
اخیر کووید-19به جرات می توان گفت 
که دانش فنی بومی بود که کشور را از 
یک بحران بسیار مهلک نجـات داد. در 
شــرایط حاضــر یکـی از راه حــل ها، 
افزایش توانمندی های داخلی و استفاده 
از ظرفیـت های داخـلی در تولیـد دارو و 
تجهیزات پزشکی است. همچنین، تنوع در 
منابع تأمین خارجی تامین دارو و تجهیزات 
پزشکی و ایجـاد شـبکه های همکاری با 
کشورهایی که تحریم ها رارعایت نمی کنند،

 شاید بتواند مفید باشد. 
به نظر شما در یک مرکز درمانی نیروی 
انسانی مجرب مهم تر است یا تجهیزات 

پیشرفته؟
نیروی انسانی مجرب و تجهیزات پیشرفته 
هر دو از اهمیت بالایی برخوردارند، اما نیروی انسانی 
مجرب به دلیل توانایی های تشخیص و درمان بهتر، 
ممکن است در بسیاری از موارد اهمیت بیشتری داشته 
باشد. به یاد داشته باشیم که بدون دانش و تخصص 
کافی، حتی بهترین تجهیزات نیز نمی توانند به درستی 

مورد استفاده قرار گیرند. 
 جناب دکتر از آنجـایی که اعتـبار مراکـز درمانی 
به پیشـرفته بودن و به روز بودن روش های درمـانی 
آن هاست بنابراین مدیریت چه نقشی می تواند در 

استقرار روش های نوین درمانی داشته باشد؟
مدیریت علاوه بر تخصیص هدفمند و درست منابع، در 
ایجاد بستر مناسب برای آموزش و توسعه روش های 
نوین درمانی نقش کلیدی دارد. این شامل تشویق 
تحقیقات، ارتقای مهارت های کارکنان و ایجاد فرهنگ 
نوآوری در سازمان است. مصداق عینی و بارز این 
موضوع راه اندازی مرکز درمانی سکته حاد مغزی و 
مرکز درمان ناباروری در دانشگاه علوم پزشکی زنجان 

در سال های 94-93 بود.
چه توصیه ای برای بهبود وضع سلامت برای مدیران 

حوزه ی سلامت و مردم ایران دارید؟
حوزه ی سلامت کشور نیاز به بازنگری در دیدگاه ها 
و تجدید نظر کلی در فرآیندهای آموزشی و بهداشتی 
و درمانی و بازسازی فوری دارد. رعایت اصل تقدم 
ارائه   بازتعریف روند تربیت  بر درمان،  پیشگیری 
کنندگان خدمات سلامت، بازنگری نحوه ی ارتباط 
مالی بین ارائه ی دهندگان خدمات سلامت و استفاده 
کنندگان خدمات با تاکید بر حفظ کرامت و حفاظت 
مالی از بیماران و ایجاد انگیزه در دانشجویان و دانش 
آموختگان جوان برای تضمین ماندگاری ایشان، و 
تعریف زنجیره ای مطمئن برای تامین دارو و تجهیزات 
پزشکی در کشور از اهم اقدامات مورد نیاز در این زمینه 
است. خودمراقبتی بهترین توصیه ای است که می توان 

به مردم کرد. 
 معاشرت تان با دکتر جواد پرویزی و دیگر مفاخر 

استان در امریکا و... تا چه حد است؟
خوشبختانه زنجان از نعمت وجود مفاخر بسیاری 
در رشته های مختلف برخوردار است که یکی از این 
دانشمندان صاحب نام دنیا در حیطه ی پزشکی آقای دکتر 
پرویزی هستند که دوستی بسیار خوب و مستمری با 
ایشان دارم. دکتر پرویزی در رشته ی تخصصی خود یعنی 
ارتوپدی در سطح بین المللی سرآمد و در صدر قرار 
دارند. همچنین علاوه بر جایگاه والای علمی، روحیه ی 
نوع دوستی و علاقه ی وافر به زادگاه و فرهنگ ایران 
از ویژگی های بارز شخصیتی ایشان می باشد و بارها 
بدون هیچ چشم داشتی ساعت ها وقت خود را به 
جراحی بیماران در زنجان و آموزش همکاران ارتوپد 
دانشگاه اختصاص داده اند. البته با تعداد زیادی مفاخر 
زنجانی دیگر هم ارتباط دارم که شاخصه ی مشترک 

بسیاری از آن ها دلبستگی شان به زنجان هست.
جناب دکترسخن آخرتان در این مصاحبه چیست؟

مردم نیکوکار زنجان با اندیشه ی پاک خود موسسات 
سلامت خیریه ی متعددی را بنیان نهاده اند تا روشنی 
بخش روزهای تاریک و سخت بیماری همنوعان خود 
باشند و در این راه الگوی دیگران محسوب می شوند. 
لذا باید سپاسگزار انسان هایی بود که درد دیگران را 
حس می کنند و در کاهش آلام دردمندان می کوشند. 
سخن آخر اینکه به مردم مهربان دیار خود و همت 

والای  شان افتخار می کنم.

سرچشمه-»وجیه الله نوروزی« 
مدیرکل حوزه استاندار زنجان بر 
اثر ایست قلبی دار فانی را وداع 

گفت.
 وجیـه الله نـوروزی نخســتین 
کسـی بـود که 1۶ آذر امسـال از 
»محسن صادقی« استاندار زنجان 

حکم گرفته بود و در مقام سرپرست، اداره امور حوزه 
استاندار را برعهده داشت.

فرمانداری ابهر، مدیرکل امنیتی و انتظامی و اتباع و مهاجرین 
خارجی، معاون مدیرکل بازرسی، مدیریت عملکرد و امور 
حقوقی استانداری، معاون مدیرکل حوزه استاندار، بخشدار 
مرکزی زنجان و معاون فرماندار طارم از جمله سوابق 

اجرایی نوروزی در گذشته بوده است.
در پی درگذشت وجیه اله نوروزی، سیدمحسن صادقی 
استاندار زنجان با صدور پیامی این ضایعه را تسلیت گفت.

در این پیام آمده است:
درگذشت ناگهانی همکار پرتلاش، نماد صداقت و پاکی 
جناب آقای وجیه اله نوروزی، مشاور و مدیرکل حوزه 
استاندار را به همسر معزز و خانواده گرامی ایشان و کلیه 

همکاران تسلیت عرض می نمایم.

سرچشمه-مدیرکل کمیته امداد استان زنجان گفت: 50۶ 
سری جهیزیه و کمک هزینه ازدواج به مددجویان زنجانی 

اهدا شد
 روح اله صالحی اظهار کرد: یکی از اقدامات مهم استان در 
حمایت از مددجویان اهدای کمک هزینه ازدواج به جامعه 
هدف است.وی با اشاره به اینکه امسال ۲۶9 کمک هزینه 
ازدواج و جهیزیه به نوعروسان زنجانی پرداخت شده است، 

گفت: این کمک هزینه ها با کمک خیرین تهیه شده است.
مدیرکل کمیته امداد استان زنجان با اشاره به اینکه امسال 
همچنین 9۷ فقره کمک هزینه ازدواج و جهیزیه به بانوان 
تحت حمایت اهدا شده است، اضافه کرد: همچنین در این 
مدت 140 فقره کمک هزینه ازدواج به پسران اهدا شده 
است.صالحی ادامه داد: جمع کل هزینه ازدواج و جهیزیه 
پرداختی تا امروز 50۶ فقره بوده که اعتبار آن هم 15۲ میلیارد 

و 1۷۶ میلیون ریال بوده است.
وی افزود: در این مرحله ۶5 سری جهیزیه کامل شامل 
یخچال ماشین لباسشویی اجاق گاز تلویزیون و جاروبری با 

هزینه ۲4 میلیارد و ۷00 میلیون ریال اهدا شده است.

استاندار زنجان:
رسانه صدای بی صدایان باشد

نماینده عالی دولت در استان زنجان در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اینکه با مجموعه ای از چالش ها و 
مسائل در استان روبرو هستیم، گفت:  موضوع ناترازی در 
انرژی یکی از مواردی است که رسانه می تواند در این شرایط 
تأثیرگذار وارد شده و با تبیین موارد و دلایل این مسئله، آگاهی 
لازم را به جامعه ارائه دهد.وی با تاکید بر اینکه رسانه درایجاد 
امید به آینده نیز می تواند ایفای نقش کند، افزود: رسانه در 
روایت گری از حوادث رخ داده، می تواند به جامعه کمک 
کند. دولت چهاردهم نمی خواهد که رسانه مدح دولت را 
بگوید. رسانه به دنبال بیان نقص ها باشد و البته تخریب نکند؛ 
بلکه خلأها و کاستی ها عنوان و راه حل ارائه شود و ما نیز به 
رسانه بها خواهیم داد. متأسفانه گردش خبری مناسب وجود 
ندارد و یا در برخی مواقع اخلاق حرفه ای رعایت نمی شود. 
اخلاق حرفه ای این است که امانت دار بوده و روایت گری 

درست با تبیین مناسب و راه حل ارائه شود.
به گزارش روابط عمومی استانداری زنجان، صادقی با تأکید 
بر ایجاد اطلاعات خبری درست در استان و ایجاد عدالت در 
دسترسی همه رسانه ها به اخبار در کمترین زمان، گفت: یکی 
از مواردی که به آن تاکید داریم تحلیل خبری است. البته ما 
نیز در استان به دنبال ایجاد امنیت خبری برای رسانه ها هستیم 
ولی انتظار رفتار حرفه ای نیز داریم. رسانه ها انتظارات خود 
را باید بیان کنند. مشکل این است که با هم مرتبط و وصل 
نیستیم که دلیل آن بخشی تاریخی و بخشی نیز به این دلیل 
است که همه شئونات، سیاسی شده که این امر آفت توسعه 
است. همدیگر را بر نمی تابیم در حالی که هر حرف خوبی، 

خوب است و باید بیان شود.
وی ادامه داد: دولت وفاق فرصتی تاریخی بوده و این بستر را 
فراهم کرده است تا به جای دعوا در حوزه مشترکات همسو 
برای رفع مشکلات گام برداریم. نسل جدید به شدت نیازمند 
محتوای امیدبخش بوده و این امر قطعا شدنی است. رویکرد 
ما رفع مسئله است و قطعا هر پدیده ای راه حل دارد ولی در 

این بین نیاز به افزایش خودباوری داریم.

مدیرکل حوزه استاندار زنجان 
دار فانی را وداع گفت

ری
گل

ر بی
دکت

 به 
وبا

ر ک
شو

ی ک
نلا

ی فی
س ج

رلو
ل کا

مدا
یر 

صو
ت

ساختمان بنیاد ژنتیک زنجان رو به تکامل است
مردم مهربان زنجان الگوی دیگران  هستند من به همت والای  شان افتخار می کنم

ادامه ی گفت وگو

مدیرکل کمیته امداد استان زنجان:
۵۰۶ سری جهیزیه و کمک هزینه 
ازدواج به مددجویان زنجانی اهدا شد
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موج بیداری:نماینده ی مردم ابهر، خرم دره و سلطانیه در 
نشستی با جمعیت منادیان اتحاد و همدلی استان با اشاره 
به چالش های مهم زیست محیطی در استان سه نکته حیاتی 
را یادآور شد و گفت: امروز وضعیت آب در استان به 
هیچ وجه مناسب نیست و بااین وضعیت خطرناک متاسفانه 
شاهد انتقال فراحوضه ای آب از قزل اوزن به دشت اردبیل 
هستیم. با این کار منطقه ی حوضه ی آبریز قزل اوزن دچار 
خطرات اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و نهایتاً تخریب 
اراضی و فرونشست زمین خواهد شد و باید جلوی آن 

گرفته شود.
دکتر منصور علیمردانی، انباشت پسماندهای سمی خطرناک 
در استان را یکی دیگر از مسائل استان عنوان کرد که به دلیل 
عدم نظارت و  مدیریت ضعیف در کل استان گسترش 
یافته و موجب خسارت های فراوان به آب و خاک و هوا 
و سلامت جامعه می شود. وی تخریب سرزمین و نابودی 
پوشش گیاهی را مسئله ی مهم دیگری دانست که از دید 

مسئولان و مدیریت استانی مغفول مانده است.
علیمردانی با بیان اینکه بیش از ۵۰۰ هزار هکتار از مراتع استان 
در حال بیابانی شدن است، خاطرنشان کرد: با افزایش تعداد 
دام در مراتع و عدم اجرای درست طرح های مرتع داری 
و عدم تزریق بودجه ی کافی برای حفاظت و پروژه های 
اصلاحی و احیایی مراتع، شاهد فرونشست های سنگین 
خواهیم بود. همچنین با عدم توجه به آب های زیرزمینی، 
پروژه های نیمه تمام سدسازی، تخصیص های  نامتناسب 
به پروژه های آبخیزداری، عدم توجه به تصفیه خانه های 
استاندارد و فجایع زیست محیطی را به دنبال دارد که باید با 
نشست های تخصصی و کارشناسی به آن ها پرداخته شود.

نماینده ی مردم ابهر، خرم دره ، سلطانیه و صایین قلعه با اشاره 
به چالش های مهم زیست محیطی در استان سه نکته حیاتی 
را یادآور شد و گفت: امروز وضعیت آب در استان به 
هیچ وجه مناسب نیست و بااین وضعیت خطرناک متاسفانه 
شاهد انتقال فراحوضه ای آب از قزل اوزن به دشت اردبیل 
هستیم. با این کار منطقه ی حوضه ی آبریز قزل اوزن دچار 
خطرات اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و نهایتاً تخریب 
اراضی و فرونشست زمین خواهد شد و باید جلوی آن 

گرفته شود.
دکتر علیمردانی افزود اردبیل حقابه ای از قزل اوزن ندارد 
ولی خلخال حقابه دارد، درست مثل حقابه زنجان از 
کردستان و ما از حقابه مان از کردستان استفاده می کنیم ما هم 
باید اجازه بدهیم خلخال از حقابه اش استفاده کند اما من 
به آقای نیکزاد هم گفتم خلخال جداست ولی شما سهمی 
از اینجا ندارید، با نماینده خلخال کوثر هم صحبت کرده ام 
و گفتم خلخال سهم دارد و ما حرفی نداریم آب مازاد قزل 
اوزن می تواند به خلخال سرریز شود ولی به جز خلخال 
و کوثر هیچ اجازه ای برای انتقال آن به اردببل وجود ندارد.
بنابراین ما حق و حقوق منطقه ای خود را محکم می چسبیم 

و اجازه نمی دهیم از آن  سوء استفاده شود.
نماینده ابهر، خرمدره و سلطانیه در رابطه با اهمیت 
ورزش استان زنجان نیز گفت: زنجان به عنوان یکی از 
پر استعدادترین مناطق ورزشی کشور است ولی متأسفانه 
بهره مندی کافی از امکانات روز ورزش و پتانسیل های بالقوه 
خود ندارد و پس از چندین سال همچنان این مشکلات 
از مدیریتی به مدیریت دیگر انتقال یافته و هیچ طرح و 
برنامه ای برای این مشکلات ارائه نشده است از جمله این 
موارد عدم رعایت تعادل در توزیع زیر ساخت ها ، پایین 
بودن بودجه ی مالی اداره کل ورزش و جوانان، عدم ثبات 
مدیریتی ، نبود نیروی انسانی متخصص، استفاده ی بعضاً  
ابزاری از ورزش، فقر امکاناتی و مالی شدید هیئت های 
ورزشی را می توان نام برد. استان قهرمان ساز زنجان که 
ورزشکارانش پای ثابت مدال آوری در مسابقات بین 
المللی هستند، زیرساخت های ابتدایی برای ورزش قهرمانی 
را ندارد و اگر اراده ای نباشد دیگر قهرمانی از واترپلو، ووشو، 

بدمینتون زنجان ظهور نخواهد کرد. 
دکتر منصور علیمردانی دررابطه با  حضور خود  در مجلس 
نیز گفت: به جز یک مورد برای شرکت در جلسه معارفه 
استاندار و یک بعد از ظهری که به ناچار بایستی وزیر 
صمت را می دیدم درمجلس غیبتی نداشتم. سعی کرده ام 
در تمام جلسات به عنوان اولین نفرو با مطالعات حاضر 
شوم، در مجلس ۹۰ درصد رویکردم ملی بوده است و 
کمتر از ۱۰ درصد منطقه ای و استانی بوده است، اعتقاد دارم 
اگر موضوعات ملی حل شود مسائل منطقه ای و استانی 

هم حل خواهد شد.
نماینده ی مردم ابهر، خرم دره و سلطانیه در خصوص 
انتصابات دولتی نیز اظهار کرد: دولت بسیار کند عمل 
می کند، و برخی مدیران تاثیر منفی در فرآیند مدیریتی 
ایجاد می کنند. دولت باید مشکل مردم را حل کند وضعیت 
اقتصاد بد است،  وزیر باید جواب دهد چرا بانک ها در ارایه 
وام ضروری به مردم تعلل می کنند، در دادن وام به صنعت 
و اشتغالزایی تعلل می کنند، آیا نگاه بر این است که در مردم 

نارضایتی ایجاد شود کارخانه ها ورشکست شوند؟
وی در خصوص حضور زنجانی ها در وزارتخانه ها نیز 
ابراز کرد: وضعیت ما از لحاظ نیرو در وزارتخانه ها ضعیف 
است. در وزارتخانه ها، یک زنجانی نیستدر حالی که از تمام 
استان های کشور در وزارتخانه ها نیروی انسانی وجود دارد.

آب قزل اوزن ربطی به اردبیل ندارد
جمعیت منادیان اتحاد و همدلی استان زنجان در نشستی صمیمی با نماینده ی  ابهر و خرمدره بر منافع استان تاکید کردند

اولویت ما منافع استان است
دبیر جمعیت منادیان اتحاد و همدلی استان زنجان نیز در 
این جلسه گفت: دغدغه ی این جمعیت فراتر از منافع فرد 
و اشخاص است و ضرورتاً در پی اتحاد برای خدمت و 

مشورت است.
 رحمت الله محبی افزود: اتحاد و همدلی برای سربلندی 
استان اصلی ترین هدف ماست و ما در این اتحاد به رانت 
و تک روی های منفعت طلبانه نه خواهیم گفت! ما به منیت 
و خودپسندی و به تکرار آدم های تکراری و اشتباهی 
نه خواهیم گفت! ما به قهر با مردم و بی توجهی به نظر 
مشورتی نه خواهیم گفت! ما آمده ایم تا بمانیم و به شما 
بگوییم که تنهای تان نگذاشته ایم و پای حرف های اول مان و 
سخن های اول تان هستیم .ما آمده ایم بگوییم برای حمایت 
از شما و همراهی با شما و کمک به شما در تمام عرصه ها 
در جهت منافع مردم حضور داریم و تنهای تان نگذاشته ایم.
این فعال سیاسی انتخاباتی ادامه داد: برای خدمت به مردم با 
شما پیش خواهیم رفت و با جلسات منظم و با انتقادات و 
پیشنهادات، با قلم و اندیشه ی خود و با تجربه ی انتخاباتی 
سیاسی خود، یار و یاور نماینده ی خود خواهیم بود و استان 
را به همت تان و همت مان به بالندگی و شکوفایی خواهیم 

رساند.
محبی افزود:جمعی از فعالان سیاسی به نامِ استان زنجان با 
تخصص ها و توانمدی های موثر و کم نظیر، با تجربه ی 
چند دهه فعالیت سیاسی و رسانه ای گرد هم آمده اند تا 
اتحاد و همدلی را در شان و منزلت مردم اصیل و شریف 
استان به نمایش بگذارند. مردمی که توانستند جوانمردانه 
در اوج وفاداری و مهربانی، حماسه ساز شوند و چهره ی 
جدیدی از مدیریت و انتخابات را در استان رقم زنند. 
یادمان نرود، همین مردم در سخت ترین شرایط اقتصادی 
و در زیر آماج حملات رسانه ای دوست و دشمن و در 
اوج ناامیدی، در تحریم انتخابات، امید خلق کردند و برای 
انتخاب جنابعالی سنگ تمام گذاشته و روزهای سرد و 
بی خیالی را به چو امروزی گرم و مطالبه گرانه رساندند. 
فراموش نکنیم ترس ها و نگرانی های مان را. ما در شرایطی 
بودیم، که اینجا شخصی ادعای نفر سومی کشور را داشت 
و قرار بود دوباره با لشگر خود، فتح جدیدی در عرصه ی 
انتخابات منطقه ایجاد نماید. اگر ما مردم منطقه ی ابهر و 
خرمدره و سلطانیه و هیدج و صایین قلعه و روستاها و 
شهرها، همه و همه کوتاهی کرده بودیم و میدان را خالی 
گذاشته بودیم، آیا شرایطی، حتی برای کنارهم نشستن و 
گفتن و شنیدن داشتیم. آیا امیدی به اصلاح امور و انگیزه ای 

برای حضور، وجود داشت. 
وی افـزود: ما بایـد امـروزمان را قـدر بدانیـم و پاسـبان 
حضورمان و امـروزمان باشـیم. باید حضـور و چشـمان 
امیدوار مردم را، پاسداشت، باید تلاش های شبانه روزی 
پیشگامان و پیشکسوتان و حامیان و متولیان پیروزی را 
پاسداشت. کسانی که در برابر رقیبی مخوف و مستبد، 
در اوج ناامیدی، امید آفریدند و در فصل سرما و با دستان 
خالی از ابزار و تهی از ریال و با قلبی آکنده از محبت 
و امید، امیدی دگر خلق کردند. این مردم به حرف ها و 
درد دل های من و شما گوش دل سپردند و ما را باور 
کردند، به تبلیغ ما اعتماد کردند و در پای صندوق رای 
به دکتر علیمردانیِ پزشک و مورد اطمینان رای دادند. دبیر 
دورهمی اتحاد و همدلی در ادامه تاکید کرد: امام علی 
علیه السلام می فرماید؛ مردم اصلاح نمی شود جز آن که 
زمامداران اصلاح گردند، و زمامداران اصلاح نمی شوند 
جز با ایستادگی مردم. جناب آقای دکتر علیمردانی جمعی 
از همراهان و دوستان شما در منطقه ابهر و استان زنجان 
در این مکان گرد هم آمده اند. تا سنت شکنی کنند. سنت 
فراموش کاری را سنت بدعهدی یا بی عهدی را سنت 
بی توجهی به مشورت و تک روی را سنت مننه را و سننه 
را، سنت بزن در رویی را، سنت رای گرفتن و فراموش 
کردن و رفتن را! پر واضح است وفاداری و وفای به عهد 

و پیمان، و اتحاد و همدلی حلقه گمشده استان ماست.

قزل اوزن را دریابید
احمد صاحب ناسی، دکتری الهیات و فعال فرهنگی و 
اجتماعی در دیدار با دکتر علیمردانی نماینده ی مردم ابهر، 
خرم دره، سلطانیه و صایین قلعه با قدردانی از رویکرد مثبت 
و سازنده دکتر علیمردانی در انتخاب مدیرکل آموزش و 
پرورش استان زنجان گفت: به نمایندگی از ستاد فرهنگیان 
دکتر پزشکیان در استان از تعامل خوب و سازنده آقای دکتر 
علیمردانی در موضوع انتخاب مدیرکل آموزش و پرورش 
استان زنجان کمال تشکر را دارم و امیدوارم در ادامه نیز 
همچنان این رویکرد سازنده توام با نظارت بر امور آموزش 
و پرورش استان را از جانب شما و دیگر نمایندگان استان 
شاهد باشیم و با حمایت های خود آقای دکتر تاراسی را در 
حل مسائل و مشکلات آموزش و پرورش استان یاری کنید. 
وی با اشاره به ضرورت مدیریت بهره ورانه ی منابع آب 
استان نیز گفت: اخیراً بحث انتقال آب قزل اوزن به استان 
اردبیل نگرانی های جدی در میان ساکنان حوضه ی آبریز این 
رودخانه در استان به وجود آورده که ضروری است مورد 
توجه قرار گیرد تا مبادا بعداً با خشک شدن این رودخانه 
شاهدکاهش تولیدات کشاورزی،مشکلات زیست محیطی  

و تغییرات جمعیتی باشیم.
دکتر صاحب ناسی باابراز تاسف ازسوءمدیریت وبی توجهی 
به استحصال بی رویه منابع آب های زیرزمینی استان افزود: 
همچنان شاهد استحصال بی رویه و بی حساب و کتاب 
آب های زیر زمینی با مجوزهای صادر شده در سال های 
گذشته هستیم در حالی که در دهه های اخیر سطح آب های 
زیرزمینی کاهش چشمگیری داشته و به خشک شدن 

بسیاری از چشمه های طبیعی منجر شده است.
او در پایان با اشاره به لزوم نظارت جدی بر نحوه استفاده از 
آب های استحصال شده از چاه های کشاورزی و راندمان آن، 
ضرورت تجدید نظر در مجوزهای صادر شده برای چاه های 
عمیق و نیمه عمیق موجود در سطح استان را به لحاظ میزان 
بارش های سالانه یادآور شد و گفت: چه ضرورتی دارد 
مجوزهای صادر شده در سال ها و دهه های گذشته همچنان 
معتبر باشد در حالی که شهرها و روستاهای استان با کمبود 
آب شرب و تنش آبی مواجه هستند؟ متاسفانه اکنون شاهد 
فرو نشست زمین در استان هستیم و این زنگ خطری است 
که باید همه به ویژه نمایندگان محترم مردم در مجلس شورای 

اسلامی، مدیریت عالی استان و مدیریت های منابع طبیعی، 
جهاد کشاورزی و محیط زیست آن را بسیار جدی بگیرند و 

از تشدید آن ممانعت کنند.
اوضاع فرهنگی خراب  است

محمود علی محمدی نیز در این نشست صمیمی گفت: 
شهرستان ابهر خرمدره و سلطانیه به لحاظ برخی از 
شاخص های فرهنگ و هنر جزو شهرستان های برخوردار 
محسوب می شوند، منتها در برخی از شاخص ها نه تنها 
این شهرستان ها بلکه استان زنجان متاسفانه جزء استان های 
کم برخوردار محسوب شده و از شاخص های کشوری 

عقب است.
این فعال فرهنگی اجتماعی افزود: برای مثال در حوزه ی 
سینما ما صرفاً دو سینما در استان زنجان داریم که هر دو 
در مرکز استان هستند و سایر شهرستان های ما فاقد سینما 
محسوب می شوند، ما شاهد این هستیم که شهروندان 
ابهری برای دیدن فیلم مجبورند به مرکز استان بروند و 
فیلم مورد علاقه شان را ببینند و برگردند که این در شأن و 
منزلت شهروندان ابهری نیست که به دلیل علاقه ای که به 
حوزه سینما دارند نتوانند در مرکز شهرخودشان یک سینما 
داشته باشند تا فیلم هایی که علاقمند به دیدن شان هستند 
را در این سینما ببینند. این موضوع می طلبد که برنامه ریزان 
و قانونگذاران و متولیان امر یک اهتمام ویژه ای را به این 
موضوع داشته باشند و یا از سرمایه گذارانی که علاقمند 
هستند که در این زمینه سرمایه گذاری کنند حمایت بکنند 
تا در شرایط فعلی شهرستان های ابهر خرمدره و سلطانیه 
هم صاحب سینماها و سالن هایی متناسب با جمعیت شان 
داشته باشند. علی محمدی ادامه داد: در حوزه ی نشر نیز 
استان زنجان بسیار عقب، مانده است در شرایطی که در 
سال ۱۴۰۱ در استان زنجان کمتر از ۲۰۰ عنوان کتاب تالیفی 
و ترجمه، چاپ و منتشر شده است، در حالی که این آمار 
در کشور بیش از یک میلیون عنوان چاپ و نشر بوده است.
اگر به شاخص های کشوری توجه کنیم در می یابیم که تقریباً 
نزدیک به یک درصد از جمعیت کشور در زنجان ساکن 
هستند و در حوزه ی وسعتی هم یک و یک دهم از حوزه ی 
سرزمینی را به خود اختصاص داده و اگر بخواهیم رتبه بندی 
کنیم استان زنجان در حوزه ی جمعیتی در رتبه ی ۲۵ و در 
وسعت در رتبه ی ۲۰ کشوری قرار دارد و شاخص های مان 

بایستی بر اساس سرانه ی جمعیتی و یا وسعت سرزمینی 
بین رتبه های ۲۰ تا ۲۵ در نوسان باشد و اگر رتبه های 
پایین تر از ۲۰ را داشته باشیم یعنی استانی هستیم که پیشرو 
هستیم و اگر از رتبه ۲۵ بالاتر برویم یعنی اینکه ما در این 
حوزه ها دچار فقر هستیم و توزیع عادلانه ای در این حوزه ها 
اتفاق نمی افتد. در حوزه ی نشر شاهد این هستیم که ما دو 
صدم درصد از میزان نشر کشور را در استان زنجان داریم 
و این قابل قبول نیست. ما جزو استان های رده سی ام کشور 
هستیم ما اگر یک میلیون عنوان نشر را در کشور مد نظر قرار 
دهیم قاعدتاً بایستی حداقل ۱۰ هزار عنوان کتاب در طول 
سال در استان منتشر شود در حالی که مردم فرهنگ دوست 
و فرهیخته استان به چاپ و نشر هزار عنوان تالیف و ترجمه 
نیز قانع هستند یعنی یک رشد ۵ برابری می تواند استان را به 
یک دهم از حداقل های حوزه ی نشر برساند، شهرستان های 
ابهر، خرمدره و سلطانیه ۲۵ درصد جمعیت استان را در 
خود جای داده و سهمی برابر ۲۵۰ عنوان کتاب را بایستی 
در این ۳ شهرستان داشته باشیم. معاون اسبق میراث فرهنگی 
استان افزود: در آخر درد و زخم همیشه باز استان زنجان 
گردشگری است، استان زنجان با وجود داشتن ۵ جاذبه ی 
بی نظیر در جهان که یکی از آن ها بلندترین گنبد آجری 
جهان است حتی یک هتل ۵ ستاره ندارد تا میزبانی در خور 

برای گردشگری و ماندگاری گردشگر گردد.
انتقال بین حوضه ای آب، زنجان را می بلعد

تقی سالک،کارشناس ارشد منابع طبیعی و فعال محیط 
زیست و رسانه نیز در این جلسه با بیان اینکه امروز موضوع 
آب یکی از چالش های فراگیر و مهم کشوراست عنوان 
کرد: عبور از این چالش نیاز به یک مدیریت صحیح و 
کارآمد دارد. باتوجه به اینکه حدود ۷۰ درصد از مساحت 
ایران در منطقه ی خشک و نیمه خشک جهانی واقع شده 
است، همین امر باعث می شود تا بحران آب و مدیریت آن 
به یکی از استراتژی های مدیریتی تبدیل شود، ضمن اینکه 
مدیریت حوضه ای آب دیگر پاسخگو  نیست و نهایتاً باید به 
مدیریت صحیح با نگرش توسعه ی منابع آبی توجه جدی 

صورت می گیرد.
وی افزود: باتوجه به فراگیری تغییر اقلیم در دو دهه ی گذشته 
و عدم توجه به محیط زیست، منابع طبیعی و آب و خاک و 
با عنایت به تحریم های ظالمانه علیه کشور و عدم اختصاص 
بودجه های لازم به بخش های صدرالاشاره، متاسفانه با یک 
عقب گرد منفعلانه و تاریخی در توسعه ی پایدارکشور مواجه 
هستیم و عملاً شانس توسعه ی پایدار و متوازن را حداقل 
برای سال های طولانی از دست داده ایم. بااین رویکرد و 
بایک دید منفعت طلبانه ی، منطقه ای نگر ظاهراً مدیریت 
فراحوضه ای آب در اولویت قرارگرفته است و آنچه از 
دیتای خروجی وزارت نیرو استخراج شده نشان می دهد 
از سال ۹۲ تا این تاریخ ۱۵ پروژه انتقال آب بین حوضه ای 
در حال بهره برداری بوده و یا در حال مطالعه می باشد. یکی 
از این پروژه ها که مستقیماً با استان زنجان مرتبط است انتقال 
حدود ۵۰ میلیون مترمکعب از آب رودخانه قزل اوزن به 
دشت اردبیل می باشد هر چندگفته شده است انتقال آب 
صرفاً برای تامین آب شرب خواهد بود و هیچگونه مصرف 
کشاورزی نخواهد داشت ولی نگرانی انتقال بین حوضه ای 
همواره مردم ساکن در حوضه های آبریز را تهدید می کند و 
در کل می تواند موجب تنش آبی در منطقه ی منتقل کننده ی 
آب باشد و اگر موارد مهمی مانند اثرات زیست محیطی، 
فرهنگی،اقتصادی، اجتماعی و توجه به پوشش گیاهی 
لحاظ نشود آن وقت فاجعه ی عمیق تری اتفاق خواهد افتاد 
چرا که باعث ناپایدار شدن حوضه و اراضی آن می شود 
و ممکن است رخدادهای آسیب زایی مانند بیابان زایی و 

نشست زمین روی دهد.
وی افزود: چنان که می دانیم دشت اردبیل در حوضه ی آبریز 
قزل اوزن واقع نشده است و معلوم هم نیست روی چه 

ضوابطی قرار است انتقال بین حوضه ای صورت گیرد.
اندک  بارش های  به  توجه  با  می دهد  نشان  بررسی ها 
سال های اخیر و بروز خشک سالی های مستمر طی دو 

دهه گذشته اراضی حاشیه ی قزل اوزن همواره از کم آبی رنج 
برده است، بخصوص در منطقه ی طارم که بواسطه ی کاشت 
محصولات چهار فصلی نیازمند آب حداقلی است و باید سهم 
برداشت از رودخانه در مسیر به طور توازن متوالی در اختیار 

کشاورزان قرارگیرد.
 مهندس جعفر انصاری فعال حوزه ی مسکن نیز در این 
نشست گفت: با توجه به برنامه هفتم توسعه ، دولت موظف 
به ساخت پنج ونیم میلیون واحد مسکن است. دولت باید در 
مدت چهار سال فعالیت خود این قانون را اجرا کند و مجلس 

هم بر عملکرد آن نظارت خواهد داشت.
وی با انتقاد از آمار غیرواقعی منتشر شده در حوزه ی مسکن 
در سال گذشته که ۵۰۰ هزار واحد عنوان شده اظهار کرد: 
بنده با معاونت تسهیلات بانک مسکن که تنها بانکی است که 
تسهیلات برای ساخت مسکن می دهد، صحبت کردم، ایشان 
عنوان کرد این آمار صحت ندارد و تنها ۳۵ هزار دستگاه مسکن 
تولید شده است. بنابراین یکی از مسائلی که بازار مسکن را به 
هم ریخته و به تولید ضربه می زند، همین آمار غلط و دروغی 

است که به مردم داده می شود. 
انصاری افزود: مطابق آماری که کارشناسان وزارت راه و 
شهرسازی ارائه کرده اند حدود ۷ میلیون واحد ناترازی در 
حوزه ی مسکن داریم که ۲ میلیون آن در حال ساخت است.
برای از بین رفتن ناترازی هفت میلیون مسکن بایست در 
حوزه های مختلف رسیدگی و هماهنگی شود. دولت امروز 
توان ساخت هفت میلیون واحد یا ارائه ی تسهیلات بانکی 
برای ساخت را ندارد اما می  تواند شرایط حل این بحران را با 
عرضه ی زمین های تحت تملک وزارت راه و شهرسازی که 
۱8 میلیارد متر مربع )معادل ۱/8۱۴/۰۰۰ هزار هکتار و حدوداً 
۳۰ برابر مساحت 6۱۵ کیلومتری شهر تهران(  هست، حل 
کند. زمین ملی و موات به ارزش ۴۵ هزار میلیارد تومان را 
با یک حساب سر انگشتی و با عرضه ی کمتر از ۱۳ درصد 
اراضی تحت تملک می توان برای بیش از ۲۱ میلیون خانوار 
خانه های ۱۰۰ متری ساخت و ناترازی ۷/۵ میلیونی مسکن را 

یک بار برای همیشه بست.
وی ادامه داد: بلاتکلیفی و سیاست گذاری هایی که دولت های 
مختلف و به طور خاص، مجلس دنبال کرده، باعث شده 
که بالغ بر ۱۰۰ درصد ظرفیت بخش خصوصی کشور در 
حوزه ی مسکن از بین برود. جالب است که این روزها 
اما یک  کنند،  ناترازی ها صحبت  از  دارند  همه دوست 
سیاست گذاری در مجلس درباره ی احداث مسکن حمایتی و 
در قالب قانون جهش تولید مسکن اتفاق افتاد که این ناترازی ها 
را تشدید و زنگ خطر ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن 

را روشن کرد.
این فعال حوزه ی مسکن و شهرسازی خاطرنشان کرد: ما باید 
آمار سال های 88 را مجددا چک کنیم و ببینیم مداخله ای که 
دولت در بازار مسکن انجام داد، چه آسیبی به اقتصاد درون  
شهری وارد کرد، چه صدمه ای به بافت های کشور زد و چه 

شرایط سختی را برای قشر آسیب  پذیر ایجاد کرد.  
انصاری افزود: تا پایان سال در زنجان ۲۰۰۰ واحد مسکونی 
به مردم واگذار خواهد شد. تعداد واحدهای نهضت ملی 
مسکن معرفی شده در غرب و شرق شهر زنجان برای تقسیط 
تسهیلات بانکی را 6 هزار و 6۹۷ واحد تعداد واحدهای 
مذکور از بین ۲۹ پروژه حمایتی مسکن می باشد.در پروژه ی 
نهضت ملی مسکن غرب زنجان، تا پایان سال ۲۴۲6 واحد 
تحویل داده خواهد شد و در شش ماهه ی اول سال آینده تعداد  
۳۲۳۹ واحد تحویل داده خواهد شد، در پروژه ی نهضت ملی 
مسکن شرق هم ۲۰۰۴ واحد تا پایان سال و تعداد ۱۳۲۹ واحد 

تا شش ماهه ی اول سال آینده تحویل داده خواهد شد.
وی همچنین در بخش دیگری از صحبت های خود عنوان 
کرد: احتساب سود بانکی در تسهیلات مسکن یک مسئله ی 
ملی و زیر نظر بانک مرکزی است و بدین ترتیب متوجه استان 
نمی شود، باید در مباحث این چنینی منابع بانک ها هم مدنظر 
گرفته شود، چون پرداخت تسهیلات ارتباط مستقیم با منابع 

بانک ها دارد.
انصاری ابراز کرد: استان زنجان با چالش های متعددی در 
زمینه های اقتصادی، اجتماعی و زیست  محیطی روبرو است. 
برای حل این مشکلات، نیاز به همکاری بین دولت، بخش 
خصوصی و جامعه مدنی داریم. با اتخاذ راهکارهای مناسب و 
توجه به نیازهای مردم ، می توان به توسعه پایدار و بهبود کیفیت 

زندگی در این استان دست یافت. 
این فعال حـوزه ی مسکن و شـهرسازی خاطـرنشان کرد: 
در نهایت، عنایت مدیریتی به مشکلات استان زنجان علاوه 
بر اینکه  به نفع شهروندان و سیستم مدیریتی استان است، از 
جهتی می تواند به عنوان الگویی برای سایر استان های کشور نیز 
مورد استفاده قرار گیرد و اینکه مدیران استانی بخواهند مانند 
مسئولان پیشین و برای خوش خدمتی، متوسل به گزارش های 
دروغ شوند، زخم کاری بر قلب استان است ، بر دهان متملقان 
خاک بپاشید و برای گزارش های غلط هزینه بتراشید تا 
بساط چاپلوسی در تمام سطوح اداری کشور برچیده شود. 
مشکلات این کشور از خودرو سازی تا بورس از ازدواج 
تا مسکن از تورم تا بروکراسی اداری از هفت خوان صدور 
مجوز تا نوسانات ارز همگی عواملی است تا جوانان امروز از 
شما انتظار داشته باشند و این را بدانید مادام که نفع تان در نفع 
ملت و دردتان، درد ملت و ثابت قدم در راه باشید، دست الهی 

و دعای خیر ملت پشت  وپناه تان خواهد بود.


